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Medlem af Inatsisartut 

Naaja Nathanielsen 

IA 

  

  

 

 

Svar på § 37 spørgsmål nr. 2015/234 om voldtægter 

 

Kære Naaja 

 

Jeg takker på Naalakkersuisuts vegne for dine spørgsmål vedrørende voldtægt, som 

besvares herunder: 

 

1. Har Naalakkersuisut planer om at tilføje et særligt afsnit om bekæmpelse 

af voldtægter i ”Strategi og handleplanen mod vold 2014-2017”? 

 

Departementet for Natur, Miljø og Justitsområdet har indhentet input til besvarelsen af 

spørgsmål 1 fra Departementet for Familie, Ligestilling og Sociale Anliggender, da 

spørgsmålet henhører under Departementet for Familie, Ligestilling og Sociale Anlig-

genders ressortområde. 

 

Svar:  

Naalakkersuisut har for nærværende ingen planer om at tilføje et særligt afsnit om be-

kæmpelse af voldtægter i ”Strategi og handlingsplanen mod vold 2014-2017”.  

 

Voldsbegrebet i strategien fremgår på side 24 og omfatter seksuel vold, der defineres 

som enhver seksuel handling uden partnerens samtykke, hvor partneren nedgøres og 

mishandles seksuelt, tvinges til sex og former for sex, som vedkommende ikke har lyst 

til. Det er således Naalakkersuisut’s opfattelse, at voldtægt allerede indgår som et cen-

tralt indsatsområde i strategien mod vold. 

 

Departementet for Familie, Ligestilling og Sociale Anliggender har i 2014 iværksat en 

bred vifte af indsatser med henblik på at forebygge vold og forbedre støtten til voldens 

ofre. De samlede indsatser for 2014 er beskrevet i en fremdriftsrapport, der er blevet 

udleveret til Inatsisartut’s Familie- og Sundhedsudvalg. Indsatserne omfatter bl.a. 

hjemmesider, faghåndbøger, dilemmaspil og undervisningsmaterialer, der alle sætter 

fokus på vold ud fra en begrebsforståelse, der omfatter seksuel vold/voldtægt. Se 

hjemmesiderne www.brydtavsheden.gl og www.ditforhold.gl for mere information. 

 

Det skal endvidere bemærkes, at en indsats mod vold ikke alene er en indsats, der fo-

rebygger vold, men også en indsats der forebygger voldtægter og seksuelt misbrug. 

Resultater fra Janus Centret, der er et dansk videnscenter om seksuelle overgreb, pe-

ger på, at risikoen for at udvikle en seksuelt grænseoverskridende adfærd er større, hvis 

et barn har været udsat for vold eller vidne til vold, end hvis det har været udsat for sek-
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suelle overgreb. At være vidne til vold eller udsat for vold er således en markant markør 

i forhold til at udvikle en seksuel overgrebsadfærd. 

 

I forbindelse med den videre implementering af ”Strategi og handlingsplanen mod vold 

2014-2017” kan det oplyses, at Departementet for Familie, Ligestilling og Sociale Anlig-

gender aktuelt arbejder med at udvikle en model for et behandlingstilbud til voldsudøve-

re, herunder personer der udøver seksuel vold. 

 

2. Er Naalakkersuisut enig med mig i, at det er krænkende for retsfølelsen 

når så mange her i landet tilsyneladende voldtages, men at mange ikke 

bliver dømt? 

 

Svar:  

Jeg har rettet henvendelse til politi og domstole, som ikke har kunnet oplyse, hvor man-

ge anmeldelser af voldtægter, der fører til sigtelse og dom. Det er en udfordring, som 

jeg er opmærksom på. En undersøgelse af befolkningens retsbevidsthed
1
 peger på, at 

hver tredje voldtægt anmeldes. Det tal er højt sammenlignet med andre lande. 

 

Jeg er bekymret over de mange voldtægter og har stor forståelse for de ofre og deres 

familier, som føler det krænkende at møde gerningsmanden på gaden. Det er Naalak-

kersuisut’s intention, at der skal sættes større fokus på voldtægter. Derfor har jeg invite-

ret Naalakkersuisoq for Familie, Ligestilling og Sociale Anliggender, Naalakkersuisoq for 

Sundhed, Naalakkersuisoq for Uddannelse, Kultur, Forskning og Kirke og politimesteren 

til at mødes i den kommende uge og drøfte, hvordan vi sammen kan løfte denne opga-

ve.  

 

3.  Den 2. oktober 2013 bekræftede Naalakkersuisut overfor mig, at man ville 

anmode den danske regering om at ændre §§ 77 og 78 i Kriminalloven for 

Grønland. Er dette sket? Hvornår og hvordan?  

 

Svar:  

Jeg er via mit departement i dialog med Justitsministeriet om en revision af hele kapitlet 

om seksualforbrydelser – herunder også §§ 77 og 78. Ændringerne er blevet drøftet i 

Rådet for Grønlands Retsvæsen i august måned 2015.  

I ultimo september mødes jeg med den danske justitsminister Søren Pind, hvor jeg skal 

drøfte ændringer på justitsområdet i Grønland.  

 

 

4. Hvor langt er Naalakkersuisut nået med den planlagte gennemgang af re-

gelsættet på justitsområdet, der var planlagt i 2013? Har man fået et over-

blik over hvilke reguleringer der er brug for i vores lovgivning og hvilken 

prioritering disse skal have?  

 

 

 

 

                                                      
1
 Rådet for Grønlands Retsvæsen har bestilt undersøgelsen. Undersøgelsen er udarbejdet af Flemming Balvig på Køben-

havns Universitet og udkom på dansk tidligere i år. Undersøgelsen er ved at blive oversat og vil blive omdelt til Inatsisartuts 
medlemmer, så snart oversættelsen foreligger. En oversættelse forventes at være klar i 2016. Den danske udgave af over-
sættelsen findes på justitsministeriets hjemmeside.  
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Svar:  

Jeg har et godt samarbejde med justitsområdets samarbejdspartere – herunder politi, 

domstole og kriminalforsorg. Ved jævnlige møder har vi sammen drøftet de udfordrin-

ger, som justitsområdet står over for. Det er bl.a. med udgangspunkt i de drøftelser, at 

jeg sammen med den danske justitsminister vil prioritere reguleringen af lovgivning på 

justitsområdet.  

 

 

5. Sex skal være rart og ikke skamfuldt eller smertefuldt. Derfor er det vigtigt 

at alle unge lærer om at sætte personlige seksuelle grænser og respektere 

andres seksuelle grænser. Er der konkrete planer om at sætte mere fokus 

på dette vigtige emne i Folkeskolens seksualundervisning? Og er det 

Naalakkersuisuts opfattelse, at området i dag løftes godt nok? 

 

Departementet for Natur, Miljø og Justitsområdet har indhentet input til besvarelsen af 

spørgsmål 5 fra Departementet for Uddannelse, Kultur, Forskning og Kirke da spørgs-

målet henhører under Departementet for Uddannelse, Kultur, Forskning og Kirke res-

sortområde. 

 

Svar:  

Seksualundervisningen i folkeskolen indgår i fagområdet ”personlig udvikling” som et 

centralt og vigtigt emne i faget. I faget skal der bl.a. arbejdes med emner som relationer, 

grænser, krop, køn og seksualitet. Naalakkersuisut har derfor en klar forventning om, at 

den gennemførte seksualundervisning i landets folkeskoler lever op til de fastsatte læ-

ringsmål for fagområdet.  

 

I begyndelsen af 2014 blev der afholdt et seminar i regi af Inerisaavik for bl.a. at under-

søge mulighederne for at udvikle tidssvarende undervisningsmaterialer i seksualunder-

visning, bl.a. med udgangspunkt i erfaringer fra foreningen Sex & Samfunds succesful-

de undervisningsindsatser i Danmark. 

 

Hensigten var, at Inerisaavik i samarbejde med Sex & Samfund i Danmark, Landslæge-

embedet, Bedre Børneliv og Paarisa (projektet ’Tidlig indsats’) skulle tilbyde alle grøn-

landske børn og unge alderssvarende og fortløbende undervisning i seksualundervis-

ning i faget ’personlig udvikling’.  

 

Det pædagogiske mål med projektet var at øge elevernes viden, samt at styrke deres 

handlekompetence for dermed at reducere antallet af overgreb og traumatiserende op-

levelser for børn og unge i landet. 

 

Naalakkersuisut har dog erfaret, at Ilisimatusarfik har valgt at stille projektet i bero i no-

vember 2014.  Som bekendt er Inerisaavik nu overgået til status af Uddannelsesstyrelse 

under Departementet for Uddannelse, hvorfor Naalakkersuisut snarest vil anmode sty-

relsen om at undersøge mulighederne for at genstarte projektet.  
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Afslutningsvis kan det oplyses, at Uddannelsesstyrelsen og Departementet for Sundhed 

allerede i dag er i dialog om, hvordan man tværsektorielt kan udvikle børn og unges vi-

den om emnet og styrke samarbejdet omkring forebyggelse og oplysning for målgrup-

pen.  

 

 

Inussiarnersumik inuulluaqqusillunga 

Med venlig hilsen 

 

 

 

Mala Høy Kúko 


